

CURRICULUM VITAE

Alain Guez (1968)

Architect - urbanist – PhD in territorial and environmental planification

104, rue du faubourg Saint-Denis – 75010 Paris

T : 00 33 (0)1 48 87 87 06 / (0)6 87 99 87 88

e-mail : guezal@wanadoo.fr



STUDIES

- 2000 PhD in territorial and environmental planification - Politecnico di Milano (Italie)
- 1995 C.E.A.A. "Théories et Esthétiques de l'Architecture" - Ecole d'Architecture Paris-Villemin.
D.E.A. "philosophie de l'art" - Paris I Panthéon Sorbonne.
- 1994 Graduation in Architecture - Ecole d'Architecture Paris-Villemin.

Alain Guez is an architect and urbanist working on urban and territorial projects, studies and research. He develops a spatial and temporal approach to urban and architectural projects in his practice, pedagogy, and research activities. He took part to different work groups on temporal approach to territorial matters such as « Temps et territoires » for the Datar (2000-2003), « nouveaux rythmes urbains, quels transports » for the French Conseil National des Transports.

Alain Guez is since 2008 associate professor at Ecole Nationale Supérieure d'Architecture de Nancy and is also teaching in different French schools such as ENSA de Paris-Malaquais, ENSA Paris La Villette, and Ecole Nationale Supérieure de Paysage de Versailles.

Since 2005, he is a member of the Laboratoire Architecture/Anthropologie de l'Ecole d'Architecture Paris-La-Villette where he did coordinate between 2005 and 2013 a research program on « le travail du temps dans la ville contemporaine ». He is now co-coordinating a new research program *Chronotopia*¹. He is also co-coordinator of a research program at the UMR CNRS 7218 LAVUE on the *Articulation of spatial and temporal scales in a sustainable perspective*.

TEACHING ACTIVITIES

Ecole nationale Supérieure d'Architecture de Nancy

. Since 2008, Associate professor in the field of cities and territory at Ensa of Nancy.

Undergraduate level

- . workshop *Architecture Ecological Transition* - License 2.
- . Lessons and project studio for an initiation to the urban project - License 3.
- . History of urbanism from the 18th century till today - License 3

Graduate level

- . master seminar about cities and territories
- . project studio of *prospective urbanism* - Master 2.
- . project studio for diploma of architecture

Ecole Nationale Supérieure d'Architecture Paris-Malaquais

- . License 1 - Between 2003 and 2008 - *exploration of the time shapes of architecture*.
- . License and master - Workshop on urban chonotopies.

¹ <http://www.laa.archi.fr/+Chronotopia+>

. Master 2 – *urban strategies, networks and sustainable mobility*.

Ecole Nationale Supérieure de Paysage de Versailles

. Since 2007 - first project studio.

Faculté d'Architecture et Société du Politecnico di Milano

. From 2005 to 2007 - project studio – License 3

RESEARCH

. 2006-2012 « Public space Project process in co-production with residents. The Fontaine block case. » - Lille Métropole.

. 2008-2010 « Grand Paris Observatory. How is the future of the contemporary metropolis built ? » - Lavue

. 2009 « Inhabiting height. How is the notion of height built in a contemporary metropolis such as Paris ? » - City of Paris.

. 2006-2008 « Reenchantments of La Courneuve. From the social housing of the 4000 sud to the future neighborhood of La Tour and Les Clos » - Plan d'Urbanisme Construction et Architecture (PUCA, Ministère de l'équipement)

. 2006-2008 « Conceived and built landscapes. Searching for a contemporary imaginary of Alps. » - Bureau de la Recherche Architecturale, Urbaine, et Paysagère (Ministère de la Culture et de la Communication)

. 2003-2004 « Analysis of the network eco-urbanity project for the quartier La Chapelle », Paris 18^e – PUCA.

. 2002-2004 « Sure - A time-oriented model for Sustainable Urban Regeneration » - European community

. 2003 « Urban time policies in France, a long process of social animation » - IRER, Istituto di Ricerca del Consiglio Regionale della Regione Lombardia (Italy).

. 2003 « Eco-urbanity strategies » - Plan Urbanisme Construction Architecture and French Ministère de L'équipement des transports et du logement.

. 2002-2003 « Temporality and territorial dynamics in Halles neighborhood of Paris » - Politecnico di Milano team for RATP

. 2002 « Urban crossing » - Plan Urbanisme Construction et Architecture (PUCA)

. 2000 « Time offices : urban time policies in Italy » - Délégation à l'Aménagement du Territoire et à l'Action Régionale, (DATAR).

. 1999 « time openness » - Uncertain States of Europe.

. 1997-2000 « Urban times » - Ministero dell'Università e della ricerca Scientifica e Tecnologica

. 1998 « Time in the city » - Monitoring development in working time organisation » - European Foundation for the Improvement of Living and Working Conditions».

WORK GROUPS

. Temps, Territoire, Aménagement, Tempo Territorial Association – co-animator of this working group gathering elected and territorial technicians.

. Transports et rythmes urbains for CNT (Conseil National des Transports)

. Temporal mutations and territorial dynamics - prospective program of DATAR « Temps et Territoires » 2000-2002.

COORDINATION OF SCIENTIFIC ACTIONS

. 2010-13 Co-coordination of program 3 « Articulation des échelles d'espace et de temps » of UMR 7218 CNRS LAVUE

. 2005-2013 – Coordination of the program 2 of LAA on *the work of time in the contemporary city*

. From 2014 – Co-coordination of the research program *Chronotopia* of LAA

CONFERENCE AND SEMINAR ORGANIZATION

- . 2011 (January-June) « Articulation of space and time scales» seminar UMR 7218 CNRS LAVUE (
- . 2010 : Cities seasons – workshop co-organised with H  l  ne Subr  mon for programm 3 UMR 7218 CNRS LAVUE

CONTRIBUTION TO CONFERENCES AND SEMINARS

- . Guez Alain (2013), workshop *Quelle(s) temporalit  (s) prendre en compte dans un projet urbain durable ?* - Minist  re de l'  galit   des Territoires et du Logement Minist  re de l'  cologie, du D  veloppement durable et de l'  nergie. PUCA, Grande Arche de la D  fense.
- . Guez Alain, (2013), *Biennale dello spazio pubblico Rome*. Workshop : *Planning Times and Space : How time takes place ?* 17 mai 2013 – Facolt   di Architettura Roma Tre – Rome (Italie).
- . Guez, Alain, (2011) PUCA (Plan urbanisme, construction architecture) - Universit   Paris-Est - LATS - CSO - S  minaire Universit  s & Territoires S  ance 4: 24/01/, "Penser la r  partition spatiale des activit  s universitaires. Des campus au retour de l'universit   dans la ville" : *Du r  le d'un projet universitaire dans un projet territorial*.
- . Guez, Alain, (2011) international seminar - L'universit   de Saint-Denis, p  le de d  veloppement territorial : *La place des   quipements universitaires dans un processus de m  tropolisation* – Paris 8
- . Guez, Alain, (2011) Seminar Lavue, « Articuler les   chelles spatiales et temporelles”, Controverse 3 «  carts de repr  sentation». Comment la fabrication d'un projet mobilise des repr  sentations propres aux diff  rents acteurs qui y sont impliqu  s? : *Exploration des rapports au temps des acteurs et des habitants d'un environnement urbain en projet*.
- . Guez, Alain, PARVU, Sandra, (2011) Oral History Society Annual Conference, Sunderland, GB : "Creation, Destruction, Memory: Oral History and Regeneration", *Time Horizons in La Courneuve*
- . Guez, Alain, (2011) Uni(di)versit   - Participation – sustainability and appropriation of the city. New phenomenas, new languages. Incontri Italo-Francesi sullo sviluppo sostenibile 2011-2012 - Universit   Roma 3. Rome, le 18 novembre : *Il progetto partecipato come articolazione di spazi e tempi abitati*.
- . Guez, Alain, (2009), *L'entre-temps une posture de projet*. Seminar *Savoirs « citoyens » et d  mocratie participative dans la question urbaine*. PICRI programm.

PUBLICATIONS

- . Alain Guez and H  l  ne Subr  mon (dir .), (2013), *Saisons des villes*,   ditions donner lieu, Paris.
- . Alain Guez, Gianluca Peluffo and Alfonso Femia (2012), « Chronotopie du projet de l'  lot de la poste centrale de Paris », in 5+1 AA, *La poste du Louvre. Corps, sentiments et merveille*, Ante prima,   ditions des Archives d'Architecture Moderne, Bruxelles.
- . Alain Guez and Sandra Parvu (2012), *Avoiding images : a play for thirteen voices* , in *Candide* n  6 – Journal for Architectural Knowledge, Hatje Cantz Verlag, pp. 73-90
- . Alain Guez (2010), L' « entre-temps » : una postura di progetto. In *Il tempo nella descrizione e nella progettazione della citt  *. 3   convegno di dipartimento - Politecnico di Milano - Dipartimento architettura e Pianificazione - Facolt   di Architettura e Societ  , Maggioli editore, 2010.
- . Alain Guez (2008), *Notes pour une approche spatiale et temporelle de la transformation des territoires habit  s*, in Anne Braquet et Benoit Poncelet (dir.), *Tout se transforme*,   dition du Caue du Nord, Lille, pp.80-84.
- . Alain Guez (2008), *Pour une po  tique de l'entre-temps en architecture*, in Augustin Berque, Philippe Bonnin, Alessia de Biase, *Colloque international de Cerisy-la-Salle. L'habiter dans sa po  tique premi  re* - Editions Donner lieu, Paris, 2008.
- . Alain Guez (2007) « T comme Temps », in Biase, de A., Bonnin, Ph. (dir.), «Ab  cdaire de l'anthropologie de l'Architecture et de la ville», num  ro th  matique des Cahiers de la recherche urbaine architecturale et paysag  re, n  20-21
- . Alain Guez (2005), « Art : le mat  riau temps », in *Urbanisme*, N   345 – novembre-d  cembre 2005.

- . Alain Guez (2005), Réaménagement des Halles. Une interprétation chronotopique, in, Urbanisme, n340, janvier-février 2005, pp. 23-25.
- . Alain Guez (2004) « Aspetti temporali del progetto di Les Halles », in Sandra Bonfiglioli (a cura di), La città del tempo e la cultura del progetto, Urbanistica n° 125, settembre-dicembre 2004, pp.. 85-89.
- . Alain Guez, Dominique Laousse, Stefano Stabilini (2003), Ville accessible et mobilité soutenable. Une approche chronotopique du quartier de Châtelet-Les-Halles, in Equal – Bulletin de la coordination nationale et transnationale n°5, Paris 2003.
- . Alain Guez, La chronocartographie dans le développement d'un urbanisme des temps et de la mobilité (2002), in Jean-Yves Boulin, Pierre Dommergues, Francis Godard (directeurs d'ouvrage) La nouvelle aire du temps, collection Monde en cours série Bibliothèque des territoires éditions de l'Aube-Datar, 2002.
- . Alain Guez (2001), Stazioni ai nodi di scambio, ovvero un progetto per abitare e valorizzare i fra-tempi, in S. Bonfiglioli (a cura di) Urbanistica dei Tempi e della Mobilità, Territorio n.18/2001.
- . Alain Guez (2001), contribution à Jean-Paul Bailly et Edith Heurgon Nouveaux rythmes urbains : quels transports ?, éditions de l'Aube, Paris, 2001.
- . Alain Guez (2001), Eléments de cadrage sur les politiques temporelles italiennes, in Le temps – séminaire Le lien social organisé par le Cens – Nantes – 6 et 7 novembre 2000 – coordination scientifique et présentation : Charles Suaud, Pascal Guibert et Gilles Moreau – textes rassemblés par Fabienne Leroy, édition Maison des Sciences de l'Homme Ange Guépin, Nantes, Novembre 2001.
- . Alain Guez (2001), Comment mettre en place un bureau du temps, in Les nouveaux temps de la vie – 35 heures, loisirs, tourisme : quel impact ? Touriscopie, édition Tourisme et Territoires, Paris, avril 2001.
- . Alain Guez (in collaboration with Stéphane Lemoine) (2000) Un contexte d'architecture urbaine, in Les Cahiers de la Recherche Architecturale, n° 5-6, octobre 2000.
- . Alain Guez, (in collaboration with Stefano Stabilini and Roberto Zedda,) (2000), Les temps italiens se réorganisent, in La Recherche, N° 337, supplément ville.com, décembre 2000.
- . Alain Guez Le carte cronotopiche, (en collaboration avec Stefano Stabilini), in Sandra Bonfiglioli, Marco Mareggi e Roberto Zedda (a cura di), Città di Bolzano. Patto della mobilità e Piano dei tempi e degli orari. Una prospettiva europea, Quaderni di Urbanistica n°26, Inu Edizioni, Roma, 2000.
- . Sandra Bonfiglioli and Alain Guez (Lab-SAT - Dst Polimi), Politiques temporelles urbaines en Italie, in Jean-Paul Bailly et Nikolas Stathopoulos Enjeux du transport public dans les villes européennes: actes du colloque publié avec le soutien de la Commission européenne, éditions Presses de l'école nationale des Ponts et Chaussées, Paris, 2000.
- . Alain Guez, Le processus de construction sociale d'une politique temporelle urbaine à Saint-Denis, in Saint-Denis ... Au fur et à mesure, recherches et études locales, n°28, Secteur des Etudes Locales, Mairie de Saint-Denis (Secrétariat Général), avril 1999.
- . Alain Guez, Carte cronotopiche en collaboration avec Lab-SAT Politecnico di Milano-DST, in Document Directeur - Plan des Temps et horaires de Pesaro (Italie) - Quaderni di Urbanistica, Inu Edizioni, Roma, 1999.
- . Alain Guez (en collaboration avec Stéphane Lemoine) Des échelles co-présentes. Architecture des voisinages distants, , in Annales de la Recherche Urbaine, Paris, 1999.
- . Alain Guez (en collaboration avec Marco Mareggi) Représentations de temporalités urbaines, in Sandra Bonfiglioli e Marco Mareggi (a cura di) "Il tempo e la città fra natura e storia. Atlante di progetti sui tempi della città, Quaderni di Urbanistica, Inu Edizioni, Roma, 1997.
- . Alain Guez (en collaboration avec Paola Berenstein-Jacques et Antonella Tufano) Trialogue: lieu, mi-lieu, non-lieu, in Lieux contemporains, éditions Descartes et Compagnie, Paris, 1997.
- . Alain Guez (en collaboration avec Stéphane Lemoine et Pascal Payen-Appenzeller) Petite ceinture - le Livre blanc : un espace libre dans Paris, édition Gepc, Paris, 1996.

PROJECTS

Urban and architectural projects

- . Neighborhood scheme for Saint Maurice Pellevoisin with Laurence Crémel, landscape designer and Atelier Aurélien Masurel architectes –Ville de Lille.
- . Project for the activity parc - Front de Lys à Halluin, AAM - Vogt - Alphaville - Guez - Ma-Geo - Ports de Lille.

- . Study of Ouest Canal on the mutability of a post industrial area, with Laurence Crémel, landscape designer, Socio-economical studies and environmental approach, Cositrex – Bet circulation – Plaine Commune, 2010-2011.
- . Study for Cœur de Plaine in Aubervilliers and Saint Denis for the integration of the Campus Condorcet, with Laurence Crémel, landscape designer, Alphaville, program – Plaine Commune – 2008-2010
- . Study for quartier Sainte-Hélène in Saint-André-Lez-Lille, with AWP – Lille Métropole Communauté Urbaine – 2006-2007.
- . Study for the new activities in Parisian metropolis railway stations - Sncf DIF – 2005-2008.
- . Project for public spaces in Beaulieu – Lille Métropole Communauté Urbaine and Ville de Watrelos – 2006-2010.
- . Pre-operationnal study for urban renovation of Beaulieu Watrelos – Culm-Logiciel-Ville de Watrelos – 2004-2005.
- . Project for the urban project of the centre of Beaulieu (Watrelos) - Culm - 2004-2005.
- . Chronotopical study of Gerland – Communauté Urbaine du Grand Lyon – 2002-2003.
- . Urban project fort Saint Quentin, développement du quai Gayant - Communauté d'Agglomération de Saint Quentin (02) – 2003.
- . Project for the urban requalification of the railway area in Loos – Communauté Urbaine Lille Métropole – 2003.

Projects for infrastructures

- . Multi-use railways areas with GEPC. DAUC Ville de Paris, SDEGRU – 2000.
- . Bus station and new connection places with Media Mundi,. Dir marketing CGEA-Connex transport – 1999.
- . Project for Espace Petite Ceinture through XIXème and XXème arrondissements - Paris - Mairies du XIXème et XXème arrondissement de Paris, SNCF – 1997.
- . Urban and landscape project for highway A16 - Dugny (93) - DRE de l'Île-de-France – 1996.
- . Urban project for Paris Region highway - DDE Seine et Marne – 1996.

Studies on urban mobility

- . Balance sheet for accessibility – Petit Nanterre – DDE 92 – 2002.
- . Innovation mission for intermodality – CGEA-Connex – 2001.
- . Study for the urban services in the railway stations of Parisian metropolis with GEPC – SNCF IdF2001.
- . Project for mobility at Tête de Pont de Bezons - DDE 95 – 2001.

Assistance to urban communities

- . Study of the urban, landscape, and architectural potential for the urban campus of Université Catholique de Lille (59). Alain Guez, architect-urbanist/LaurenceCrémel, landscape designer. 2008
- . Urbanist for the urban rénovation project of Beaulieu (Watrelos) – Gip/Gpv – Lille Métropole – 2005-2009
- . Urbanist for Ilot Fontaine (Wasquehal), with AWP – Lille Métropole Communauté Urbaine – 2006-2009

Studies of time in cities

- . Study of the temporality of Clichy-sous-Bois – Montfermeil area – 2004-2005
- . Study of the city times of Dijon area – Communauté d'agglomération du Grand Dijon – 2003-2005.
- . Project Temps et Territoires - FNADT – 2001.
- . Study of the times of the historical centre in Rivoli - Italy – City of Rivoli Rivoli, Coldiretti, 1997.

EXPERTISES

- . Expert for European 12 – European France AIGP